

海事處  
質量管理組  
香港統一碼頭道38號  
海港政府大樓23樓  
香港郵政總局信箱4155號



MARINE DEPARTMENT  
QUALITY MANAGEMENT SECTION  
23/F HARBOUR BUILDING  
38 PIER ROAD HONG KONG  
G.P.O. BOX 4155

網 站 WEB SITE: <http://www.mardep.gov.hk>  
本處檔號 OUR REF.: (11) in MD-LVSS-F02-015-03J-006-P001  
電 話 TEL.: (852) 2852 4931  
傳真號碼 FAX NO.: (852) 2997 4241  
電 郵 EMAIL: [LVS2@mardep.gov.hk](mailto:LVS2@mardep.gov.hk)

執事先生 / 女士：

**本地遊樂船隻(第IV類別船隻)**  
**須配備甚高頻無線電話的新要求**

《商船（本地船隻）（一般）規例》（第548F章）和《商船（本地船隻）（安全及檢驗）規例》（第548G章）已於2020年作出修訂，規定下述遊樂船隻須配備用以進行甚高頻無線電話通訊的無線電話裝備，該裝備須能以指明甚高頻頻道操作，而當有關船隻在航時，須時刻有持證無線電操作員在船上：

- (i) 獲發牌運載13至60名乘客的第IV類別船隻而該船隻出租以收取租金或報酬；以及
- (ii) 獲發牌運載超過60名乘客的第IV類別船隻。

有關無線電話裝備的新要求已於不同時間及場合知會各船東及業界。本處亦多謝船東及業界的高度配合，積極安排有關設備配置及足夠操作員培訓並取得無線電操作員牌照。該要求將於2022年1月1日正式開始實施，其生效日期已於2021年8月27日刊憲，請各船東及業界相關人士遵照執行。

如就上述法例的要求有任何查詢，請聯絡海事處質量管理組（電話：2852 4931）。

順頌 商祺！

海事處處長

(林港稀 代行)

2021年11月22日

本函為電腦編印文件，毋須簽署。

同心協力，促進卓越海事服務  
We are One in Promoting Excellence in Marine Services

海事處  
質量管理組  
香港統一碼頭道38號  
海港政府大樓23樓  
香港郵政總局信箱4155號



MARINE DEPARTMENT  
QUALITY MANAGEMENT SECTION  
23/F HARBOUR BUILDING  
38 PIER ROAD HONG KONG  
G.P.O. BOX 4155

網 站 WEB SITE: <http://www.mardep.gov.hk>  
本處檔號 OUR REF.: (11) in MD-LVSS-F02-015-03J-006-P001  
電 話 TEL.: (852) 2852 4931  
傳真號碼 FAX NO.: (852) 2997 4241  
電 郵 EMAIL: LVS2@mardep.gov.hk

22 November 2021

Dear Sir / Madam,

**New Requirement of VHF Radiotelephone  
for Pleasure Vessels (Class IV Vessels)**

The Merchant Shipping (Local Vessels) (General) (Amendment) Regulation 2020 and the Merchant Shipping (Local Vessels) (Safety and Survey) (Amendment) Regulation 2020 stipulated that the following Class IV vessels must have on board the radiotelephone equipment for VHF radiotelephone communication, which is capable of operation on specified VHF channels. Meanwhile, a certificated operator must be on board at all times when the vessel is underway:

- (i) A Class IV vessel that is licensed to carry 13 to 60 passengers and is let for hire or reward; and
- (ii) A Class IV vessel that is licensed to carry more than 60 passengers

2) The new regulation of radiotelephone equipment has already been promulgated among the trade and vessel owners before. The Department appreciated the co-operation of the trade and vessel owners for proactively arranging equipment procurement and training / certification for enough operators. The new requirement will come into operation on 1 January 2022 officially, and the commencement date has been gazetted on 27 August 2021. The trade and vessel owners are reminded to comply with the new requirement accordingly.

3) For any enquiries concerning the above requirement, please contact the Quality Management Section of Marine Department at 2852 4931.

Yours Sincerely,

(Yale KH LAM)

for Director of Marine

This letter is computer-generated and no signature is required.

同心協力，促進卓越海事服務  
We are One in Promoting Excellence in Marine Services